
هر چند پيك پنجم كرونا به شاخه نزولي وارد 
ش�ده اما چيزي حدود چهار ماه ديگر دوباره با 
پيك جديدي از بيماري مواجه خواهيم بود كه 
اين ب�ار قوي تر و كش�نده تر از پيك هاي قبلي 
اس�ت و افراد بيش�تري را گرفتار مي كند و به 
كام مرگ فرو مي فرس�تد. اين را دكتر كوروش 
هلاكوي�ي نائيني، اس�تاد آم�ار و اپيدمولوژي 
دانشگاه علوم پزش�كي تهران مي گويد. بنا به 
تأكيد وي كه ه�م اكنون دبير و مش�اور علمي 
انجمن اپيدمولوژيس�ت هاي ايران است، تنها 
راهكار براي پيش�گيري از وقوع پيك جديد، 
لاك داون تم�ام عيار و ش�بيه حكومت نظامي 
براي دو هفته، واكسيناسيون گسترده بالاي 70 
درصد جمعيت ظرف اي�ن چهار ماه و همچنين 
شناسايي و قرنطينه افراد بيمار و افرادي است 
كه با بيم�اران در تم�اس بوده ان�د. در غير اين 
صورت چهار تا پنج م�اه آينده پيكي به مراتب 
ش�ديدتر خواهيم داش�ت و بي ترديد با شيوه 
كنوني مواجه�ه با ويروس كرونا و رها ش�دگي 
امور، ويروس لاندا هم به زودي به ايران مي رسد. 
آنچه در پ�ي مي آيد ماحصل گفت وگ�وي ما با 
اين اس�تاد اپيدمولوژي درباره وضعيت كنوني 
و پيش بيني آينده كرونا در كش�ورمان اس�ت. 

 آقاي دكت�ر هلاكوي�ي همانطور كه 
مس�تحضر هس�تيد از منظر شيوع 
كرون�ا، بس�تري و مرگ بيم�اران در 
وضعي�ت نامناس�بي ق�رار داري�م و 
تخت هاي بيمارستاني پر و ركوردهاي 
غم انگي�زي از ابت�لا و ف�وت بيماران 
كروناي�ي ثبت شده اس�ت. ش�ما به 
عنوان يك اپيدمولوژيست به مديريت 
بيماري كرونا چه نم�ره اي مي دهيد؟ 

چرا ما به بحران كنوني رسيده ايم؟
 اصلًا مديريتي وجود ندارد. من در تاريخ ۶ اسفند 
ماه سال ۹۸ در جلس��ه اي كه با حضور نمايندگان 
گروه هاي مختلف پزشكي تشكيل شد و همه نگران 
بودند، اين نكته را مورد تأييد قرار دادم كه كنترل 
بيماري ها يا سي بي سي ايران در مورد طغيان هاي 
بزرگ ناكام است. در اين رابطه مثال هايي هم ارائه 
و تأكيد كردم در خصوص طغيان اخير كرونا هم در 
حوزه مديريت آن نيز اصول مديريت كنترل آن به 
صورت علمي رعايت نشده و نمي ش��ود و اين امر 
موجب چرخش ويروس در بين آحاد جامعه خواهد 
شد و همه به آن گرفتار خواهيم شد و خسارت هاي 
بزرگي به س��لامت رواني و اقتصادي جامعه وارد 
خواهد كرد. اين تذكر و هش��دار براي تاريخ ششم 
اسفند ماه سال ۹۸ است، اما در حال حاضر هم هيچ 
تغييري نسبت به ششم اسفندماه سال ۹۸ اتفاق 
نيفتاده اس��ت. مديريتي براي ويروس كرونا وجود 
ندارد. هيچ  جاي دنيا ويروس به اين آزادي انتشار 
پيدا نكرده و نمي كند. در واقع ما دست ويروس را باز 
گذاشته ايم و عده اي از آن سود مي برند و برايشان 
مهم نيست كه مردم هزار تا هزار تا فوت مي كنند. 
بنابراين به طور خلاصه بايد بگويم مديريت درستي  
روي كرونا وجود ندارد نمي ت��وان ويروس را بدون 
برنامه اداره كرد و از س��وي ديگ��ر مديريت كرونا 
دست متخصصان آن نيست و دست كساني است 
كه چالش هاي قبلي را به وج��ود آورده اند. كنترل 
ويروس نيازمند تخصص خاص  دارد، اما متخصصان 

امر كار را در دست ندارند. 
 طبق آمار رس�مي ميزان فوتي هاي 
كرونا از 100 هزار نفر عبور كرده است. 
 اين آماري كه ارائه مي شود آمار رسمي است، اما با 
برآورد هايي كه وجود دارد، طبق آنچه خود دكتر 
حريرچي گفته اس��ت آمار فوت را بايد دو و نيم تا 
سه برابر كرد. اما من مي گويم شما مي توانيد آمار 

فوتي ها را تا هفت برابر كنيد!
 سند شما براي اين آمار چيست؟

طبق آمارهايي كه ابتداي ش��روع كرونا از مناطق 
مختلف كشور دريافت مي كردم، متوجه شدم كه 
در برخي از مناطق مي توانيم آمار رسمي را تا هفت 

برابر كنيم تا به آمار واقعي برسيم. در شهريور ماه 
سال گذشته ما برآورد ۳۵۰ هزار مرگ را داشتيم، اما 
داده ها را به گونه اي مهندسي مي كنند كه اگر شما از 
من سندي بخواهيد سندي ندارم؛ چراكه به داده ها 
دسترسي ندارم و داده ها در اختيار نيست، اما چيزي 
كه مشخص است و خود دكتر حريرچي گفته آمار 
فوتي دو و نيم تا سه برابر آمار رسمي است. اخيراً هم 
دكتر زالي رسماً اعلام كرد كه ما به سازمان جهاني 
بهداشت آمار دروغ داده ايم! پيش از اين من به دكتر 
اسدي لاري گفتم پژوهشي كه در قم انجام داده ايد 
و نتايج آن را براي WHO فرستاده ايد بايد در اختيار 
من پژوهشگر ايراني باشد، اما متأسفانه در وزارتخانه 
هر كاري كه انجام مي شود براي سازمان هاي جهاني 
است، اما در داخل كشور براي حفظ منافع برخي 

افراد ويروس را رها كرده اند. 
 چه منافعي در رها كردن ويروس وجود 
دارد و اي�ن منافع براي چه كس�اني 

است؟
ش��ما داروها را ببينيد، داروهاي مرتبط با كرونا را 
ببينيد! همين بازار سياهي كه در حوزه دارو ايجاد 
شده است، ببينيد چه سودهاي كلاني در آن وجود 
دارد! در فروردين م��اه ۱۳۹۹ ما مطرح كرديم كه 
اگر لاك داون را انج��ام بدهيد، در عرض چهار ماه 
مي شود بيماري را كنترل كرد. اين كاري است كه 
در همه دنيا انجام شده است. بعد از آن بحث واكسن 
پيش آمد. در اين زمينه ت��ا دلتان بخواهد تعارض 
منافع وجود دارد و در حال حاضر كرونا ابزاري شده 
كه همه كاري با آن مي توان كرد و انگار اين بيماري 
منافع بس��ياري از افراد را تأمين مي كند و همين 
تعارض منافع ها هم مان��ع برنامه ريزي براي مهار 

كرونا شده است. 
 از منظ�ر اپيدمولوژي چگون�ه بايد 
اپيدمي هايي همچون بحران كنوني 

كرونا را مهار كرد؟
سه استراتژي براي كنترل كرونا وجود دارد؛ يكي 
ايمني گروهي، اس��تراتژي ديگ��ر ايمني گروهي 
با محدوديت هاي خاص و س��وم لاك داون. ما در 
كشورمان استراتژي ايمني گروهي را داشته ايم و 
محدوديت هايي هم كه تاكنون اعمال شده، نمادين 

بوده است!
 يعني ما اس�تراتژي ايمني گروهي يا 
همان ايمن�ي گله اي را داش�ته ايم ؟! 

چطور؟
ايمني گروهي يعني ويروس آزاد باش��د و مردم را 
گرفتار كند و بعد روي ش��اخه نزولي قرار بگيرد و 
دوباره عده اي ديگر را گرفتار كند. با اين تصور كه 
به اين صورت مي توان ايمن��ي گروهي ايجاد كرد 
و با ابتلاي جمعيت كثيري به بيماري يك عده اي 
مصون شوند. انگليس هم در ابتدا اين استراتژي را 
در پيش گرفت، اما بعد متوجه شد كار عبثي است و 
به سرعت استراتژي خود را تغيير داده و با لاك داون 
و واكسيناسيون بيماري را كنترل كرد، اما در كشور 
ما اين اتفاق نيفتاد و همين سياست ايمني گروهي را 
ادامه دادند و تصور كردند مي توانند در بيمارستان ها 
مرگ ها را جمع كنند، اما به اين توجه نكردند كه 

هر پيكي قوي تر از پيك قبلي اتفاق مي افتد. يعني 
اگر ما  تاكنون چهار پيك داشتيم كه به اعتقاد من 
هم اكنون در قله دوم پيك چهارم هستيم و پيك 
پنجم اين اتفاق نيفتاده است و هم اكنون در شاخه 
نزولي پيك هستيم اما اگر مداخلات لازم را انجام 
ندهيم، پيك بعدي قوي تر از اين اتفاق خواهد افتاد 

و مرگ هاي بيشتري خواهيم داشت. 
 پس به باور ش�ما پيك ي�ا پيك هاي 
بعدي قوي تر و كشنده تر خواهد بود؟

ويروس زماني مي تواند پيك بعدي را به وجود بياورد 
كه قدرت خاصي پيدا كند. ما قبلًا هم اعلام كرديم 
كه هدف ويروس مشخص است اگر شما به دور و بر 
خود نگاه كنيد، كساني به ويروس مبتلا شده اند كه 
در پيك هاي قبلي مبتلا نشده بودند. در پيك هاي 
بعدي هم افرادي مبتلا خواهند شد كه در پيك هاي 
قبلي مبتلا نش��ده اند. م��ا بايد با واكسيناس��يون 
ش��رايطي را فراهم كنيم كه اگر وي��روس به افراد 
حمله كرد، نتواند آنها را بيمار كند و از طرف ديگر 
چون در حال حاضر سالمندان را واكسينه كرده ايم 
يك عده مبتلا شده و يك عده فوت كرده اند. ويروس 
هوش��مند عمل مي كند و به سراغ سنين پايين تر 
مي رود. آقاي طبرسي مي گفتند ما در بيمارستان 
مسيح دانشوري گرفتاري افراد جوان تر به ويروس 
را شاهد هستيم، ويروس هر بار در هر پيك  جديدي 
شدتش بيشتر اس��ت، اما دليل اينكه س��ن افراد 
درگير ب��ا وي��روس در حال كاهش اس��ت، به اين 
خاطر است كه افراد سالمند يا واكسينه شده اند يا 
بيماري را گرفته و فوت كرد ه اند. به اين ترتيب اگر 
واكسيناسيون را به بالاي ۱۸ سال برسانيم ويروس 

به سراغ زير ۱۸ ساله  ها خواهد رفت. 
  آقاي دكتر در حال حاضر سوش لاندا 
نگراني تازه دنياست. آيا ممكن است 

واريانت لاندا به ايران هم بيايد ؟
صد در صد به ايران خواهد آمد. در كشور ما كنترلي 
براي مقابله با كرون��ا وجود ن��دارد. قطعاً ويروس 
لاندا هم خواهد آمد. ما حتي نتوانس��تيم ويروس 
كلاسيك ووهان را كنترل كنيم. ويروس لاندا كه 
به مراتب زيرك تر شده   و ويروسي است كه آنقدر 
چهره اش را عوض كرده كه هيچ سيستم ايمني آن 

را نمي شناسد. پس قطعاً اين اتفاق مي افتد. 
 شما به عنوان يك اپيدميولوژيست 
براي مديريت بيماري و بدتر نش�دن 

شرايط چه پيشنهاداتي داريد؟
 بايد لاك داون انجام شود. 

  اين تعطيلات ش�ش روزه كه مفهوم 

لاك داون را ندارد؟
 نه! لاك داون به شيوه حكومت نظامي بايد اتفاق 
بيفتد. در نيوزلند حدس زدند ي��ك مورد ابتلا به 
دلتا باشد، سه روز كش��ور را تعطيل كردند؛ حتي 
س��وپرماركت ها و داروخانه ها را بستند. در حالي 
كه هم اكن��ون به صراحت مي گويند س��وش دلتا 
در كشور در حال چرخيدن اس��ت. اين افراد بايد 
محاكمه ش��وند! اگر س��ويه دلتا در كشور در حال 
چرخيدن اس��ت، ما باي��د آنقدر منظم باش��يم و 
پايگاه هاي ديده وري داش��ته باش��يم كه حتي با 
مشاهده يك مورد دلتا در يك شهر آن شهرستان 
را لاك داون كنيم تا ويروس به جاهاي ديگر كشور 
نرسد،اما مسئولان ستاد ملي مقابله با كرونا به دليل 
ضعف مديريت خود، چرخش ويروس را به حساب 
گونه هاي جديد ويروس دلتا، هندي و انگليس��ي 
مي گذارند. پيش��نهاد ما اين اس��ت كه بايد قطعاً 
لاك داون انجام شود و دو هفته حداقل به صورت 
حكومت نظامي اين لاك داون پيش رود بعد از اين 

دو هفته بايد معيارهاي كنترل راه اندازي شود. 
 معيارهاي كنترل چيست؟

 معيارهاي كنترل بدين معناست كه بايد هر كسي 
كه مثبت تش��خيص داده شد، جداس��ازي شود تا 
تكليف مشخص شود. اگر حالش بد نيست در خانه 
و اگر حالش بد اس��ت به بيمارس��تان برود و تمام 
تماس هاي وي تحت كنترل باش��د و در قرنطينه 
برود. قرنطينه اين نيست كه دور يك شهر را ببنديد 
و عبور و مرور نباش��د بلكه به اين مفهوم است كه 
فردي كه با فرد مبتلا تماس پيدا كرده بايد در خانه 
بنشيند و به مدت دو هفته وضعيتش تحت كنترل 
نزديك ترين مركز بهداشت و درمان باشد. بعد از آن 
بايد اپليكيشن موبايلي روي تمام موبايل ها نصب 
شود و عبور و مرور اين افراد كنترل شود. من افرادي 
را مي شناسم كه بعد از ۱۰ روز نتيجه تست شان را 
به آنها داده اند كه مثبت بوده اس��ت و اين فرد طي 
اين ۱۰ روز همه جا رفته و همه را آلوده كرده است. 

متأسفانه اين كارها انجام نشده است.  
 پيش بيني شما از آينده شيوع كرونا 
چيست ؟با توجه به سرد شدن هوا آيا 

پيك جديدي در راه خواهد بود؟
صد در صد؛ من از ۲۱ آذر ۹۹ كه در ش��اخه نزولي 
بوديم، گفتم در حال حاضر در شاخه نزولي هستيم، 
اما چهار ت��ا پنج ماه ديگر پيك جدي��د را خواهيم 
داش��ت مگر اينكه مداخلات جدي انجام بدهيم 
كه اين اتفاق نيفتاد. مداخلات مؤثر زماني است كه 
پيك تازه اي اتفاق نيفتد. ما تا كنون هيچ مداخله 
مؤثري انجام نداده ايم. اينه��ا از نظر اپيدميولوژي 
دلايل خ��ودش را دارد و ماهيت اي��ن ويروس به 
اين صورت است. من پيش��نهاد دادم در فاصله اي 
كه داريم به ش��اخه نزولي مي رس��يم تا حداكثر 
چهار، پنج ماه ديگر كه امكان دارد پيك جديد اتفاق 
بيفتد، بايد در اين فاصله واكسيناسيون را به حدي 
برسانيم كه در كشور بالاي ۷۰ درصد افراد مصون 
باشند. اگر اين كار را بكنيم هيچ اتفاقي نمي افتد، اما 
اگر اين كار صورت نگيرد اين پيك شديدتر اتفاق 
مي افتد. اينها خاصيت و ماهيت اين اپيدمي هست. 
در اپيدميولوژي ب��ه اين مدل اپيدم��ي، اپيدمي 
پيش رونده مي گوييم و همه اينه��ا دليل دارد. هر 
پيكي نسبت به پيك قبلي قوي تر اتفاق مي افتد و 
گرفتاري مان بيشتر خواهد شد. هم اكنون هم اگر 
ما بتوانيم واكسيناسيون را در عرض اين چهار ماه 
در سطح كشور به صورت سراسري انجام بدهيم، 
مي توانيم اميدوار باش��يم كه پيك بع��دي اتفاق 

بدي نيفتد. 
را  واكسيناس�يون  فعل�ي   رون�د 
چگون�ه مي بيني�د؟ آيا اين م�دل از 

واكسيناسيون مي تواند مؤثر باشد؟ 
ما در حال حاضر مطمئنيم كه ب��الاي ۹۰ درصد 
پوشش واكسيناسيون سرخك داريم، همين كار 
را بايد ب��راي كرونا انجام بدهي��م و كرونا بايد جزو 
واكس��ن هاي همگاني ما در سيستم شبكه توزيع 
شود. يكي از مش��كلات اصلي كه موجب مي شود 
افرادي كه واكس��ينه مي ش��وند، اما دو هفته بعد 
كرونا بگيرند، اين است كه اين مراكز واكسيناسيون 
آنقدر ش��لوغ طراحي ش��ده كه هر كسي به مركز 
واكسيناسيون مراجعه كند، مبتلا مي شود. ما بايد 
تعداد مراكز واكسيناسيون را زياد كنيم تا جمعيت 
بين مراكز توزيع شود. همه دنيا اين كار را كرده اند. 
اگر ما واكسن را در سيستم شبكه توزيع كنيم، ديگر 
اين شلوغي وجود ندارد. همچنين در طرح شهيد 
سليماني اگر بناست بسيج درگير شود ما مي توانيم 
آنها را در حوزه واكسيناس��يون ب��ه كار بگيريم و 
مساجد را به پايگاه واكسيناسيون تبديل كنيم. بايد 
يك عزم عمومي براي واكسيناسيون اتفاق بيفتد 
و همه جا به پايگاه واكسيناسيون تبديل شود. در 
برخي كشورها حتي در سوپرماركت ها و داروخانه ها 
واكسيناس��يون انجام مي گيرد. ما هم اگر اينگونه 
عمل كنيم مي ت��وان ماجرا را جمع ك��رد در غير 
اين صورت خير. بايد بدانيم كشور  در خطر است. در 
انتخابات رياست جمهوري امريكا پيش بيني من اين 
بود كه ترامپ صد در صد شكست مي خورد؛ چراكه 
اين ويروس پشت ترامپ را به خاك مي كشاند. برگ 
برنده ترامپ مس��ائل اقتص��ادي بود، اما وقتي اين 
ويروس ظاهر شد، مسائل اقتصادي لطمه خورد.  اگر 
كار به جايي برسد كه بيمارستان ها نتوانند جوابگو 
باشند و مردم اعتمادشان را از دست بدهند، سرمايه 
اجتماعي نظام از دست مي رود، بنابراين بايد در اين 

چهار ماه بيماري را مهار كنند. 
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کرونا را باید در 4 ماه مهار کنیم
آينده مبهم كرونا در گفت وگوي »جوان« با دكتر كوروش هلاكويي نائيني، استاد اپيدمولوژي دانشگاه علوم پزشكي تهران

 مديرعامل مترو از افزايش 4۰ درصدي مسافران روزانه مترو تهران 
همزمان با اتمام تعطيلي هاي مربوط به كرونا خبر داد و گفت: ايستگاه 
شهيد رضايي در خط ۶ اواخر شهريور و ايستگاه توحيد در خط ۷ اواخر 

مهر وارد مدار بهره برداري شبكه خطوط مترو تهران مي شوند. 
--------------------------------------------------

 رئيس گروه توسعه سرمايه هاي انساني ستاد توسعه فناوري نانو گفت: 
در دولت قبل و در سال ۱۳۹۸ بودجه فناوري نانو در كشور، به رغم اينكه 
بيش از ۵۰ درصد كاهش پيدا كرد، فناوري نانو توانست در ساخت ماسك، 

ضدعفوني كننده ها، واكسن و نانوحباب ها بسيار موفق عمل كند. 
--------------------------------------------------
 اس��تاندار تهران از بهره برداري 4۲۱ پروژه با اعتبار ۷هزار ميليارد 

تومان در استان تهران براي هفته دولت سال جاري خبر داد. 
--------------------------------------------------

 سخنگوي سازمان انتقال خون ايران با بيان اينكه پويش و برنامه نذر 
خون تا روز اربعين حسيني در مراكز انتقال خون سراسر كشور ادامه 
دارد، گفت: افرادي كه داراي گروه خوني منفي هستند، بيشتر نسبت 

به اهداي خون اهتمام داشته باشند. 
--------------------------------------------------

 مدير عامل سازمان مديريت پسماند شهرداري تهران گفت: از اول 
مهرماه به تدريج خطوط پردازش مدرن پسماند در پهنه هاي مختلف 

تهران آغاز به كار مي كنند. 
--------------------------------------------------
 سرپرست اورژانس كشور گفت: ۳۰ درصد مأموريت هاي اورژانس 

در رابطه با كروناست. 
--------------------------------------------------
 اطلاعات ش��ركت كنترل كيفيت هواي تهران نش��ان مي دهد كه 
كيفيت هواي تهران در مرداد ماه امسال پنج روز در شرايط آلوده قرار 

داشت و آلاينده شاخص طي اين روزها »ازن« بود. 
--------------------------------------------------

 رئيس انجمن دكتري علوم آزمايشگاهي و تشخيص پزشكي ايران 
گفت: طي يكسال و نيم اخير بيش از 4۰۰ آزمايشگاه تشخيص كوويد 

۱۹ در كشور راه اندازي شد. 

از رئیس قبلي بپرسید
 علت آشفتگي کرونایي چیست!

در عرف بين المللي كمك به كش��ورها 
و ملل گرفتار در آس��يب هاي محيطي 
و بلاياي طبيعي ام��ري معمول و رايج 
اس��ت. صرف نظر از جاي��گاه اقتصادي 
و سياس��ي كشور آس��يب ديده، بعضي 
از ممال��ك توانمند كمك ب��ه آنها را در 
پروتكل هاي اساسي خود قرار مي دهند. 
حتي كشورهايي كه چندان شرايط مالي 
مناسب ندارند در راستاي مساعدت هاي 

انساني اقدام به ياري مي نمايند. 
البته بر هيچ كس پوشيده نيست كه كشور ما نيز در شرايط بحراني اعم 
از بلاياي طبيعي مثل سونامي و س��يل و زلزله يا جنگ هاي داخلي و 
منطقه اي در حد و اندازه كشورهاي توانمند كمك هاي مالي پزشكي و 
فني خود را ارسال كرده است، گاهي نيز بيشتر از كشورهاي به  اصطلاح 
جهان اول مساعدت نموده اند. در جنگ هاي سوريه، يمن، عراق و حتي 
فرامنطقه اي تر از اينها كمك هاي مستشاري و نظامي ما تعيين كننده 

نهايي و قطعي بوده و مي باشند. 
با گسترش ويروس كوويد۱۹ و پاندمي ويرانگر كرونا در سراسر دنيا هر 
كشور بر اساس امكانات انساني و درماني شروع به اقدامات لازم نمود. 
نخبگان و فرزندان توانمند ما به خاطر حفظ غرور ملي تلاش خود را به 

كار گرفتند تا حركت گرانقدر خود را به نتيجه برسانند. 
اما وعده اول بهار و اول تابستان مثل بسياري از قول ها به بايگاني نسيان 
سپرده ش��دند. كش��ورهاي داراي پيمان هاي مختلف و متعددي با ما 
بودند كه در اين دوره وانفس��ا نيز ما را تنها گذاشتند. فروش و ارسال 
قطره چكاني ش��ركت اس��پوتنيك نيز مزيد بر علت وضعيت نابسمان 
واكسني در ايران گرديد. دادستان هند به علت نياز مبرم كشور متبوعش 
به واكس��ن از پرواز هواپيماي بارگيري شده به  مقصد ايران جلوگيري 

كرد و دستور به تخليه آن داد. 
در اين گير ودار كش��ور ژاپن در حركتي انس��اني حدود ۳ ميليون دوز 
واكسن را رايگان براي ما ارسال نمود. همزمان  با اين اقدام صربستان نيز 
تحت عنوان كمك هاي انساني اقدام به ارسال واكسن به عنوان هديه 

به كشور ما نمود. 
سؤال اين اس��ت كه در عرصه جهاني تكليف شخصيت جهاني ما چه 
مي شود؟ مديريت ضعيف و عدم انسجام در سياستگذاري ها باعث شد 

آمار فوت شدگان و بيماران روز به روز بيشتر شود. 
عجيب ترين نكته و كمي هم خنده آور اين اس��ت كه برخي از اصحاب 
انديشه و رس��انه از دولت هنوز مستقر نش��ده توقعات عجيب و غريب 
دارند؛ در حالي كه هنوز مهر صلاحيتش��ان خشك نشده و افرادش بر 

صندلي وزارت ننشسته اند. 
سؤال دوم اين است كه چرا اين منتقدان خوش انصاف از وزراي حاضر 
و رئيس قبلي شان نمي پرس��ند كه علت اين آشفتگي ها چيست؟! چه 
كس��اني جوابگوي خانواده هاي داغدار هس��تند؟ اميد ما اين است كه 

كاستي های دولت روحاني در دولت سيزدهم جبران شود. 
 * رفتارشناس و آسيب شناس اجتماعي

زهرا چيذري 
  گفت وگو

حسین سروقامت

در مقامات عرفا همين بس كه از اف��راد معمولي، آدم هاي به درد بخور 
مي سازند!

نه. . . اين كار را دست كم نگيريد؛ اصل فرآوري همين است. البته سطوح 
نازلي هم دارد. 

مجسمه اي كه از قطعات ماشيني اسقاطي س��اخته شده، خانه اي كه 
از بطري هاي نوشابه تدارك شده و وس��ايلي كه از مواد بازيافتي تهيه 

شده اند، نمونه هايي از اين فرآوري ستودني اند!
اما اين يكي جداً نوبر است؛ بلندترين درخت ولز - كشوري در جنوب 
بريتانيا - ك��ه در اثر طوفاني شكس��ته و تكه تكه شده اس��ت. . . و حالا 
هنرمندي مبتكر از راه رس��يده و ش��روع كرده از قس��مت شكس��ته 

تراشيدن!
تراشيده و تراشيده تا دست انساني را كه رو به آسمان بلند شده، از دل 
آن بيرون كش��يده و نامش را گذارده: »آخرين تلاش براي رسيدن به 

آسمان«. 
شما چه؟ بلديد از اشياي معمولي چيزهاي به درد بخور بسازيد؟!
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قیاس غلط از آمار طلاق
عامل ازدواج هراسی!

طي روزهاي اخير در برخي ش��بكه هاي اجتماعي خبري منتشر شد 
مبني بر اينكه طبق آمار ثبت احوال كشور در استان تهران به ازاي هر 
دو ازدواج، يك طلاق صورت مي گيرد. ادعاي اين گزاره نيز استناد به 

داده هاي سالانه طلاق و ازدواج سازمان ثبت احوال كشور است. 
در اين راستا، بارها بسياري از جمعيت شناسان در خصوص ايرادات اين 
سبك از مقايسه آمار ازدواج و طلاق هشدار داده اند. به باور كارشناسان 
اينگون��ه قياس ها برداش��ت غلط از آمارهاي رس��مي اس��ت و به جز 
بزرگنمايي و اغراق در واقعيت مسئله طلاق كه موجب هراس جوانان از 

ازدواج مي شود، نتيجه اي ندارد. 
طبق خبر اشاره ش��ده اعتقاد بر آن است كه نس��بت طلاق به ازدواج 
نشان دهنده موقعيت تشكيل خانواده و اس��تحكام زندگي زناشويي و 
مس��ائل تهديدكننده رابطه نكاحي زن و مرد است. اين شاخص نشان 
مي دهد در يك سال گذشته در استان تهران به ازاي هر يك صد مورد 
پدي��ده ازدواج، چند مورد طلاق در اين اس��تان روي داده اس��ت. اين 
شاخص به نسبت طلاق معروف است  و عبارت است از نسبت طلاق های 
يك س��ال به ازدواج های همان س��ال يا درصد طلاق های يك سال به 
ازدواج های آن سال.  در اينجا لازم است اشاره شود كه تعداد طلاق يا 
درصد آن، دو عدد غيرمرتبط را مقايسه مي كند؛ يعني اينكه ازدواج ها و 
طلاق ها كه در يك سال اتفاق بيفتد، بايد باهم مقايسه شود، نه ازدواج 
و طلاق هايی با سال های متفاوت. اتفاق نادري است اگر مردمي كه در 
يك سال ازدواج مي كنند در همان سال از هم جدا شوند. بنابراين، طلاق 
هر سال مربوط به ازدواج هايي اس��ت كه در سال هاي گذشته صورت 
گرفته است. همچنين ممكن است افزايش فراواني رخداد ازدواج در يك 
بازه زماني منجر به صعودي شدن آمار طلاق در مقطعي شود كه اساساً 
مربوط به ازدواج هاي همان سال نيست و حاصل چندين سال ازدواج در 

يك سال بخصوص به طلاق منتهي شده است. 
با وجود اين، اعتقاد كارشناسان بر آن است كه روش هاي فعلي محاسبه 
نرخ طلاق دچار بزرگ نمايي در محاس��به اس��ت. بنابراين لازم است 
ضمن تأكيد سازمان ثبت احوال بر نادرستي مقايسه اينچنيني نسبت 
طلاق و ازدواج، در گزارش هاي ارائه شده اين سازمان نيز شيوه صحيح 
تحليل نرخ طلاق، همراه با وضعيت كلي اين مسئله اجتماعي در كشور 

پيوستي منتشر شود. 

باگ پولساز اسنپ فود
 قصد برطرف شدن ندارد!

چند سال است كه اسنپ، نامي براي خود دس��ت و پا كرده و توانسته 
در مسير فعاليتش، كاربران زيادي را به خود جذب كند. شروع فعاليت 
اين اپليكيشن به عنوان يك تاكس��ي آنلاين بود حالا دامنه خدمات و 
سرويس دهي خود را گسترده و سرويس هايي مانند اسنپ فود و اسنپ 
باكس را راه اندازي كرده است. به نظر مي رسد با گسترده شدن اسنپ، 
حجم شكايات از آن نيز روز به روز بيشتر و بيشتر شده است تا جايي كه 
اگر عضو فعال شبكه هاي اجتماعي مانند توئيتر باشيد، روزانه با چند 
مورد از شكايات پيرامون سرويس هاي اسنپ مواجه خواهيد شد. در اين 
ميان آنچه اخيراً از شكايات اسنپي در فضاي مجازي به چشم مي خورد و 
بيش از موارد ديگر باعث آزار كاربران شده، مربوط به سرويس سفارش 
غذاي آنلاين اسنپ يا همان »اسنپ فود« است. گلايه كاربران اسنپ 
نشان مي دهد كه آنها در موارد متعددي با اين برنامه و نوع سرويس دهي 
آن مش��كل داش��ته اند كه يكي از آنها عدم ثبت تخفيف و تخفيفات و 

قيمت هاي غيرواقعي بوده است. 
ميلاد يكي از كاربران توئيتر است و در صفحه شخصي خود نسبت به 
تخفيف غيرواقعي غذاها در »اسنپ« فود اعتراض كرده است. او چندين 
ماه قبل توئيت زد: »يك رستوران دوتا غذا با تخفيف داشت. با محاسبه 
تخفيفش، توي صفحه پرداخت عدد ۲۹ ه��زار و ۸۰۰ تومان نمايش 
داده ش��د. وقتي رفتم درگاه پرداخت، عدد ۳۵ هزار و ۸۰۰ تومان شد! 
حواسم نبود و پرداخت كردم و بعد از دريافت پيامك بانكي متوجه اين 
مسئله شدم. به هر دليل و بهانه اي، مغايرت عدد نمايشي با عدد درگاه 

پرداخت فريب كاربر هست. «
فرداي انتشار اين توئيت بود كه اسنپ فود نسبت به آن واكنش نشان 
داد و با صفحه توئيتر منتسب به خود، در پاسخ به اعتراض مستند كاربر 
توئيتري نوشت: »ميلاد عزيز، مبلغ اصلي سفارش شما مبلغي هست 
كه در درگاه پرداخت بهتون نمايش داده مي شه. عددي كه در مراحل 
قبلي نشون داده ميش��ه، شرايط اتمام تخفيف ش��ركتي روش اعمال 
نشده و باگ ما هست. در تلاش هستيم كه امروز حتماً اين مشكل رو 

برطرف كنيم. «
قرار بود اس��نپ فود باگ سيس��تمي  اش را كه خود نيز ب��ه آن اعتراف 
كرده بود برطرف كند، اما حدود ۱۹ ماه از وعده اين ش��ركت براي رفع 
مش��كل كاربران مي گذرد و هيچ اقدامي انجام نشده اس��ت! به همين 
دليل هنوز هم كاربران اسنپ فود نسبت به تخفيف هاي غيرواقعي اين 
اپليكيشنِ سفارش آنلاين غذا معترض هستند و با يك لحظه غفلت، 
پول اضافه از جيب شان مي رود. هر چند مشخص است وقتي يك باگ 
براي شركتي پولساز شود و براي صاحبان آن نيز منفعت داشته باشد، 
برطرف ش��دن آن اهميت چنداني ندارد! به نظر مي رسد كه كاربران 
»اسنپ فود« بايد خودشان حواسش��ان را جمع كنند و مراقب حساب 
كتاب سبد خريد، تخفيف ها و مبلغ ارس��الي به درگاه اين اپليكيشن 

باشند تا لااقل پس از اين متضرر نشوند. 

مهدي محمد صادقي

مجید ابهري *

محیا حسیني


